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Zusammenfassung

        

          
Zielsetzung: Vergleichende Untersuchung zur Bildqualität der MR-Cholangiopankreatikographie (MRCP) ohne und mit oraler Lösferron®-Gabe (Eisen (II)-gluconat, Lilly Pharma, Hamburg). Material und Methode: In einer prospektiven Studie wurden in einem Zeitraum von 4 Monaten 52 Patienten mittels MRCP (1,5 T) untersucht. Die 1. Gruppe (n = 27) bekam unmittelbar vor der Untersuchung 0,5 l eines eisenhaltigen KM zu trinken. Bei der 2. Gruppe wurde auf das KM verzichtet. Es wurden 7 RARE-Seq. (40 - 20 °) und eine hieraus ausgewählte 3 mm HASTE (T2w + FS) erstellt. Die Qualität wurde von zwei Radiologen geblindet und segmentbezogen: Li. und re. Ductus hepaticus (li. DH und re. DH), extrahepatischer Gallengang (DHC), intrapank-reatisch verlaufender Gallengang (DHC ip) und Pankreasgang: Kaput (PGKA), Korpus (PGKO), Kauda (PGKU) auf einer Skala     (1 - nicht abgrenzbar bis 5 - sehr gut abgrenzbar) beurteilt. Die statistische Auswertung erfolgte mittels SPSS. Für den Stichprobenvergleich der jeweiligen Gangabschnitte diente der Wilcoxon-Mann-Whitney-Test mit Alpha-Adjustierung. Ergebnisse: Die Untersuchung mit oralem Kontrastmittel (Lösferron®) wurde von allen 27 Patienten gut toleriert. Bei allen 52 Patienten konnten sämtliche Sequenzen akquiriert und beurteilt werden. Die Mittelwerte der beurteilten Gangabschnitte ergaben für den li. DH 3,28 ohne KM/ 3,36 mit KM, re. DH 3,26/ 3,33, DHC 3,46/ 4,0, iDHC 2,8/ 3,48, PGKA 2,8/ 3,24, PGKO 2,84/ 3,38, PGKU 2,68/ 3,22 auf der 5-Punkte-Skala. Die Unterschiede mit und ohne KM waren nicht signifikant. Die Interobservervariabilität lag zwischen 0,37 für PGKO und 0,66 für re. DH. Schlussfolgerung: Die Abbildungsqualität sämtlicher Abschnitte des pankreatikobiliären Gangsystems unterscheidet sich nach oraler Gabe einer Lösferron®-Lösung nicht signifikant von der Untersuchung ohne Kontrastmittel. Eine generelle orale Lösferron®-Gabe vor der MRCP sehen wir daher nicht als zwingend indiziert.


      
        
Abstract

        

          
Purpose: To compare image quality in magnetic resonance cholangiopancreatography (MRCP) performed with and without oral application of Lösferron® (ferrous gluconate, Lilly Pharma, Hamburg). Materials and Methods: A prospective study compares MRCPs performed on 52 patients with a 1.5 T clinical whole body scanner using a standard body coil. After randomization, patients ingested either 0.5 l of Lösferron® (n = 27, group 1) or no oral contrast agent (n = 25, group 2) prior to the examination. 7 RARE (40 to 20°) sequences were obtained, followed by selected 3 mm HASTE (T2-weighted with fat suppression) sequences. After blinding, image quality was rated by two radiologists using a scale of 1 (not discernible) to 5 (very well discernible). The following sections of the biliary ductal system were evaluated: left and right hepatic duct, extrahepatic bile duct and intrapancreatic bile duct. The pancreatic duct was evaluated by its location: head, body and tail of the pancreas. A Wilcoxon-Mann-Whitney test was used to determine significant differences (p < 0.05) between sampled ductal segments. Correction for multiple testing was applied. Results: The oral application of Lösferron® was well tolerated by all patients, and all sequences could be acquired and evaluated in all 52 patients. For the different sections of the biliary system, the mean ratings with and without Lösferron® were, respectively, 3.28 and 3.36 for the left hepatic duct, 3.26 and 3.33 for the right hepatic duct, 3.46 and 4.0 for the extrahepatic bile duct, and 2.8 and 3.48 for the intrapancreatic bile duct. The corresponding ratings for the pancreatic duct were 2.8 and 3.24 for the pancreatic head, 2.84 and 3.38 for the pancreatic body, and 2.68 and 3.22 for the pancreatic tail. The differences with and without contrast agent were not statistically significant. Interobserver variability was between 0.37 for the pancreatic duct in the tail of the pancreas and 0.66 for the right hepatic duct. Conclusion: Despite the trend toward a better rating of the image quality for all sections of the pancreaticobiliary ductal system with Lösferron®, a significant difference was not found in any ductal section after correction for multiple testing. Thus, we believe that the ingestion of Lösferron® is not absolutely required prior MRCP.
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